
دسـتبرد بـه پشتوانههـا و وخـامت
حال آب

یک کارشناس حوزه آب گفت؛ منابع آبی در پایتخت اوضاع خوبی ندارد
کمااینکه تداوم برداشت منجر به بزرگتر شدن محدوده فرونشست خواهد

شد.

صنعت غذا و کشاورزی- انوش نوری اسفندیاری درباره وضعیت آب در سال
۱۴۰۲ اظهار داشت: برآورد بنده این است که نوسانات آبی در تامین
آب تاثیرگذار نیست آنچه اهمیت دارد شکل توسعهای است که ما در

کشور داشتهایم.

وی افزود: باتوجه به توسعهای که ما در بالادست دشتها و استفاده از
پمپاژ برای آبیاری داشتهایم، طبیعتا درگیریها بین بالادست و پایین
دست و چالشها بر سر آب ادامه دارد، همچنین موضوع این است که
منابع آب زیرزمینی پشتوانه ما در مواقع خشکسالی هستند اما باتوجه
به برداشت بیش از حد ذخایر ثابت منابع آب زیرزمینی ما تا حد
زیادی آنها را از دست داده ایم و در این زمینه شرایط نامناسبی

داریم.

این کارشناس حوزه آب با تاکید بر اینکه برای سال ۱۴۰۲ همچنان
نگرانیها برای تامین آب و احتمال قطعی تداوم خواهد داشت، گفت:
مطمئنا این مسئله ادامه خواهد داشت تا زمانی که الگوی مصرف را
اصلاح نکنیم نباید فکر کنیم در اثر بارش مشکلها رفع شود، ضمن
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اینکه بارشهایی که در سال گذشته اتفاق افتاد وضعیت خوبی هم نبود
زیرا پاییز که خشک بود، زمستان اوضاع بهتر بود اما در مجموع
شرایط آبی را بهبود نمیبخشد، مشکل ما برداشتهای اضافی از آب
زیرزمینــی اســت، ما اجــازه دادیــم کــه در کوهپایهها تراســتهای
رودخانهای بوسیله پمپاژ کشاورزی توسعه پیدا کند و این باعث شده

تنشهای اجتماعی زیادی در کشور شکل بگیرد.

وی با بیان اینکه برنامه توسعهای در کشور اشتباه بوده، در پیش
بینی اوضاع آبی تهران خاطرنشان کرد: تهران در سال ۱۴۰۱ به
آستانه قطعی آب رسید اما خوشبختانه اجرایی نشد اما این احتمال

وجود دارد که در سال جاری به مرحله قطعی برسیم.

نوری اسفندیاری تاکید کرد: وقتی منابع آب سطحی در تهران کفاف
نمیدهد به آب زیرزمینی فشار وارد می کنیم و سعی میکنیم برداشت را
افزایش دهیم اما این منابع هم در پایتخت اوضاع خوبی ندارد
کمااینکه تداوم برداشت منجر به بزرگتر شدن محدوده فرونشست خواهد

شد./ایلنا


